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Borsócséplük 
Vásárhelyről 

A hódmezővásárhelyi HÓDGÉP-nél elkészült az első 
magyar gyár tmányú, vonta tot t borsócséplő első sorozata 
(húsz darab) . A gépek az idei be takar í tásban már dolgoz-
nak a környék ál lami gazdaságaiban és téeszeiben, te l je-
s í tményük naponta mintegy 40 hektár . Képünkön : Szere-
lőszalagon a borsócséplő. 

Napirenden 

A lakosság kereskedelmi ellátása 
(Folytatás az 1. oldalról.) 

gok részére a kisgépeket. El-
marad t az országos átlagtól 
a bútorértékesí tés . Ebben 
szerepet játszott a k íná la t 
h iánya is. Erőtel jes kereslet 
nyi lvánul t meg az építő-
anyagok i ránt . Legtöbbször 
kisméretű téglát és cementet 
nem lehetet t kapni . A ven-
déglátásnál is je lentős volt 
a forgalomemelkedés. S a j -
nos, a nyár i idegenforgalmi 

főidényben Szegeden még 
mindig zsúfol tak az üzletek. 
Nem megfelelő a tá j je l legű 
ételek kínálata, kevés a spe-
ciális ételeket adó üzlet. A 
ha tá rment i á rucsereforgalom 
Jugoszláviával fe j lődöt t a 
legjobban és a forgalom m é r -
téke meghalad ta a 2,4 millió 
dollárt . A ha t á rmen t i á r u -
csere elősegíti a lakosság 
jobb áruel lá tását , hiszen 
mindkét részről bővíthet ik a 
választékot . 

Vásárlási körülmények 

Befejeződött a zárszámadási 
törvényjavaslat előzetes vitája 

Az országgyűlés terv- és költségvetési 
bizottságának ülése 

Miután az utóbbi napok-
b a n az országgyűlés á l landó 
bizottságai közül nyolc kép-
viselői munkakol lek t iva 
megvi ta t ta — összesen ha t -
v a n képviselő felszólalásával, 
észrevételével e lemezte — az 
1976. évi ál lami költségvetés 
végreha j tásá ró l szóló tör-
vényjavas la t egy-egy szak-
ági fejezetét , csütörtökön a 
terv- és költségvetési bizott-
ság tűz te n a p i r e n d j é r e a tör-
vényjavas la t egészének meg-
vi ta tásá t . 

A bizottsági beszámolók 
sorá t dr . Pes ta László nyi-
to t ta meg, aki a szociális és 
egészségügyi bizottság tagja i -
n a k azt a kérésé t is to lmá-
csolta. hogy a terv- és költ-
ségvetési bizottság a közeli 
jövőben foglalkozzék — az 
egészségügyiekkel együttes 
ülésen — az ország egészség-
ügyének néhány sürgős meg-
oldásra váró kérdésével . 
I lyenek például a gyógyhe-
lyek fejlesztése, a gyógyvizek 
hasznosítása, a közegészség-
ügyi m u n k a javítása, a ha -
zai műszergyár tás és -ellátás, 
ez ind í tványt elfogadta a 
t e rv - és költségvetési bizott-
ság. 

Sa lamon Hugóné közölte, 
hogy a kul turá l i s bizottság-
ban megá l lap í to t ták : összes-
ségében az 1976. évi költség-
vetés biztosította mind az 
oktatási , mind a művelődési 
in tézmények fo lyamatos mű-
ködését. Vannak azonban 
gondok is, m i n t például az 
építőipari kapaci táshiány 
mia t t e lhúzódott vagy e lma-
rad t több kul turá l i s be ruhá-
zás megvalósítása. 

Riss Jenő, az építési és köz-
l e k e d n i bizottság v i tá jából 
azt emel te ki, hogy „örök-
zöld" t é m a a lakásépítés. 
Most ts sok kepviselő szor-
galmazta , hogy a mennyi-
ségi te rvek tel jesí tésekor el-
engedhete t len követelmény 
egyrészt a ha tá r idők pontos 
betar tása , másrész t a minő-
ségi követe lmények mara -
dékta lan teljesítése. 

Dr. Cselőtei László a me-
zőgazdasági bizottság véle-
ményét tolmácsolta. Például 
azt, hogy a mezőgazdasági 
m u n k a eredményességét 
nagyban visszavetik az ipari 
anyagokkal való el látás fo-
gyatékosságai, az alkatrész-
el látás hovatovább krónikus 
gondjai . Az utóbbi kapcsán 
sürgős intézkedéseket. * szor-
galmaztak a képviselők, n e m 
elsősorban behozatalt , ha-
nem inkább hazai megfelelő 
alkatrészgy ár tas biztosítását. 

Dr. Udvardi Káro lyné a 
kereskedelmi bizottság ne-
vében szóvá t e t t e : a ter-
méks t ruk tú ra változása mia t t 
„kieső" te rmékekből is biz-
tosítani kell az ellátást, hisz 
tű rhe te t len az, hogy például 
n e lehessen kapni megfelelő 
ásót. kapát , vagy egy válla-
lat próbál jon megszabadulni 
a f ü rdőkádak gyártásától . 

Ollári I s tván az ipari bi-
zot tságban kia lakul t v i ta té-
mái közül kiemelte, hogy a 
szelektív iparpol i t ikát elvei-
ben és gyakor la tában csakis 
fo lyamatosan lehet kialakí-
tani. E fo lyamatban is meg-
engedhetet len. hogy az eset-
legesen nagyobb hordere jű 
gazdasági elképzelések „kö-
vetkez tében" e l tűn jenek á 
boltokból a lakosság által 
kerese t t cikkek. 

Madaras i At t i la pénzügy-
minisztér iumi á l l amt i tká r a 
bizottsági je lentések után, a 
tapasz ta la tokat összegezve 
a r ró l szólt, hogy 1976-ban a 
gazdasági fe j lődés fő i rányai 
megfele l tek az V. ötéves 
te rv törvény célkitűzéseinek, 
mindeneke lő t t a n n a k a gaz-
daságpoli t ikai követelmény-
nek, hogy javul jon népgaz . 
daságunk egyensúlya. I t t si-
kerü l t előrelépni. 

A terv- és költségvetési bi-
zottság önálló v i t á j ában szó 
esett arról , hogy 1976-ban a 

t e rv céljaihoz és a tényleges 
lehetőségekhez igazodott az 
elosztása és fe lhasználása 
a n n a k a nemzet i jövedelem-
nek, amely csák három szá-
zalékkal ha lad ta meg a z egy 
évvel korábbi t (a tervezet t 
5—5,5 százalékos növekedés-
sel szemben). 

K i tűn t a képviselői véle-
ménynyi lvání tásokból az is, 
hogy — az éves népgazda-
sági te rv cél ja ival össz-
hangban — az 1976. évi ál-
lami költségvetés a korábbi-
nál mérsékel tebb ü temű gaz-
dasági fej lődést , a célokat és 
a lehetőségeket jobban fi-
gye lembe vevő elosztást, a 
termelésnél lassabban bő-
vülő fe lhasználás t tételezett 
fel. Az előirányzatok — nö-
vekedési ü t emükben és ösz-
szetételükben is — ehhez 
igazodtak és együttesen a 
népgazdaság egyensúlyának 
javí tásá t szolgálják. Mind-
amel le t t tavaly még n e m kö-
vetkezet t be olyan mér tékű 
előrehaladás, amely az V. 
ötéves t e rv cé l ja inak eléré-
séhez fel té t lenül szükséges 
fo lyamatok gyorsí tását ered-
ményezné. Így különösen 
fontos, hogy az 1977. évi 
népgazdasági t e rvben és az 
ál lami költségvetésről ' szóló 
törvényben meghatározot t 
fe ladatok h iányta lan végre-
ha j t á sa . 

A nek helyzete 
a közlekedési vállalatoknál 
A nőpolit ikái ha tároza t 

végrehaj tásáró l tá rgyal t a 
Közlekedési Szakszervezet 
Központi vezetősége. A köz-
lekedési vál lalatok az u tób-
bi időben sokat t e t t ek a nők 
m u n k a - és é le tkörülményei -
nek javí tásáér t , tovább csök-
kentet ték a nők éjszakai 
foglalkoztatását , a gyerme-
kes a n y á k n a k kedvezmé-
nyeket biztosítottak a m u n -
kabeosztásnál, a p ihenőna-
pok k iadásánál á l lapí to t ta 
meg csütörtöki ülésén a 
Közlekedési és Szállítási D o l -
gozók Szakszervezetének 
Központi Vezetősége. A nő-
politikai ha tározat vég reha j -
tásával foglalkozó KV-ülés 
értékelése szer int a szakma 
vál la la ta inak többsége kol -
lektív szerződésben gondos-
kodik a gyermekgondozási 

segélyen levők bérének f e j -
lesztéséről, sok helyen év 
végi részesedést és törzsgár-
da j u t a lma t is k a p n a k a 
gyermekgondozási szabad-
ságon levők. Csökkent a 
f é r f i - és nődolgozók ke re -
se te közötti indokolat lan k ü -
lönbség is. ö rvende te s ered-
mény, hogy a megfelelő fe l -
készültséggel. szakmai kép -
zettséggel rendelkező nődol-
gozók közül mind többen 
ke rü lnek felelős m u n k a k ö r -
be.. 

Sebestyén Nándorné, az 
Országos Béketanács fő t i t -
k á r a a békeépítők varsói v i -
lágtanácskozásának m u n k á -
járól t á jékoz ta t ta a Központi 
vezetőséget, amely megha tá -
rozta az ebből adódó fel-
a d a t a i t (MTI) 

A színvonalnövelésnek 
egyik fontos tényezője, hogy 
megfelelő vásár lás i körü lmé-
nyeket t u d j a n a k a vál la la tok 
biztosítani. A megnövekedet t 
igényeket a fejlesztéssel n e m 
t u d j á k utolérni . Különösen 
Szegeden érezhető, hogy ke-
vés a bolt. Csongrád megyé-
ben a IV. ötéves te rv idő-
szakában e lmarad t 12 ezer 
500 négyzetméternyi keres-
kedelmi üzlet felépítése. Az 
V. ötéves tervidőszakban 51 
ezer négyzetméter hálózatnö-
vekedést terveztek. Az üzle-
tek 55 százaléka Szegeden 
épül fel. Szeged kiemelt f e j -
lesztései, a nagyáruház, a 
DOMUS-áruház, 4 ezer négy-
zetméter a lap terü le tű bútor -
rak tá r . A legfontosabb léte-
s í tményekhez a Belkereske-
delmi Minisztér ium és a 
SZÖVOSZ jelentős támoga-
tást nyúj t . Pé ldául a megye 
szövetkezetei fejlesztési a lap-
jukból 70 millió for intot hasz-
ná lnak fel a szegedi és a m a -
kói á ruház építéséhez. Indo-
koltnak látszik, hogy az épí-
tőipari vál lalatok az eddigi-
nél jobban segítsék elő a la-
kásépítkezéshez kapcsolódó 

kereskedelmi lé tes í tmények 
megvalósulását . Minden le-
maradás további feszültséget 
okoz a lakosság e l lá tásában. 

Csongrád megyében több 
min t 17 ezer ember dolgo-
zik a kereskedelemben. 
Többségük felelősséget érez 
a zavar ta lan el látásért . Több 
min t nyolcezer dolgoío szo-
cialista brigád tagja , s elis-
merés t érdemlően nagyon so-
ka t tesznek azért , hogy j a -
vu l jon a kiszolgálás ku l tu -
rál tsága. 

A testület e l ismerte a ke-
reskedelmi osztály s a keres-
kedelmi dolgozók m u n k á j á t , 
de fe lhívta a f igyelmet több 
olyan teendőre — mint a 
di f ferenciá l t á ruk íná la t fo-
kozására ; az á ruforga lmi 
szervező m u n k a növelésére; 
a p iackuta tás j av í tásá ra ; a 
tanyai lakosság kereskedelmi 
e l lá tásának fokozására ; a ke -
reslet—kínálat összhangjá-
nak jav í tására ; a m u n k a - és 
üzemszervezésre, a szakmai 
és polit ikai képzés tovább-
fej lesztésére —, aminek se-
gítségével a kereskedelem 
színvonalát tovább lehet 
emelni . 

Vélemények, Javaslatok 
A megyei tanács vb keres-

kedelmi osztályának m u n k á -
járól, a kereskedelmi el lá-
tásról az írásos beszámolót 
kiegészítő szóbeli r e f e r á t u m 
elhangzása u tán a megyei t a -
nács elnöke véleménycserére 
inspiráló hozzászólásában azt 
hangsúlyozta, hogy az osz-
tá lynak a tevékenysége szo-
rosan kapcsolódik a lakos-
ság e l lá tásának kérdéseihez. 
Az eddigi e redmények közis-
mertek, ezért a fe ladatok és 
a lehetőségek meghatározása 
érdemel több f igyelmet. Ez-
u tán Martonosi Andrásné 
(Vásárhely) te t t fel kérdést , 
az osztályvezető válaszolt és 
megkezdődött a vi ta . 

Dr. Kutiván Rezső (Sze-
ged) mondot ta el vé leményét 
a megyei tanácstagok szege-
di csoport ja nevében. Felhív-
ta a f igyelmet a r ra , hogy a 
hálózatfej lesztési igény le-
gyen reál isán megfogalmaz-
va. t ehá t jól előkészítve h a -
tározzanak egy-egy áruház , 
üzlet megépítéséről, s akkor 
kevesebb nehézség lesz a 
megvalósítás során. Lovas 
István (Csongrád) a tanács-
tagok csongrádi csopor t jának 
véleményét tolmácsolta. Meg-
ál lapí tot ta : f o lyama tos savá l t 
az áruel látás , de nem h ibá t -
lanná. Dr. Melegh András 
(makói járás) a t a k a r m á n y -
táp-el lá tás zökkenőit te t te 
szóvá, mely hovatovább az 
állattenyésztői kedvet veszi 
el. Szólt a r ró l is, hogy Ma-
kón az üzemanyagtöl tő állo-
más nyár i időszakban igen 
leterhelt . Vizi András (Makó) 
a helyi tanács és a keres-
kedelmi vál la la tok jó együt t -
munkálkodásáró l te t t emlí-
tést. Javasol ta a makói k e m -
ping bővítését, melynek igen 
nagy a forgalma, ebben a 
szezonban m á r több min t 30 
ezer tur is ta szállt meg. Nagy-
istók Sándor (Felgyő) a t e r -
melők. fe lvásár lók és az el-
adók jobb kapcsolatát jelöl-
te meg a teendők között. K ü -
lönösnek talál ta, hogy a zöld-
ségszezon ide jén konzerv-
kiárusí tás t rendez a kereske-
delem. Regőczi István (Sze-
ged) a tanács kereskedelmi 
és idegenforgalmi bizottságá-
nak véleményéi mondot ta el. 
Hangsúlyozta: lényeges a 
szemléletváltozás, az elosztás 

helyébe a kereskedői m u n k a 
kerül . Joggal kifogásolható, 
hogy sok még a bürokra t i -
kus vonás a kockázattól való 
félelem egyes kereskedelmi 
szervnél. A hiánycikkek lis-
t á j a akkor csökkenthető, ha 
a kereskedelmi vállalatok és 
az ipari vál lalatok gyümöl-
csözőbb együt tműködést a la-
k í t anak ki. A kereskedelmi 
dolgozók meghatározóan be-
csületes munká t , végeznek, 
ezért joggal e lvárható, hogy 
a tá rsadalom nagyobb erköl -
csi és anyagi megbecsülés-
ben részesítse őket. 

P a p p Gyula szegedi t a -
nácselnök hozzászólásában 
azt emel te ki, hogy a megye 
kereskedelmének egységes 
i rányí tásában, az elképzelé-
sek és lehetőségek egybehan-
golásában az e lmúl t években 
jelentős minőségi változás 
következet t be. Megál lapí tot-
ta, meglevő hálózati egysé-
geken belül prof i l rendezésre 
van szükség. Bírál ta azt a 
kereskedői álláspontot, mely 
kényelmességre törekszik, r u -
galmat lan, s nem kellően ön-
tevékeny. Szólt a közeli fe l -
adatokról , így arról , hogy az 
északi városrészben, ahol h a -
marosan másfé l ezer ember 
fog lakni, az a lapvető e l lá-
tás t biztosítani kell. Pál Ro-
zália, a HÓDIKÖT vezér-

igazgatója a márkabo l t té-
mához szólt hozzá. Az üzem-
rekonstrukciók mia t t anyagi 
lehetőségük nincs üzlet épí-
tésére, dc Vasárhelyen sze-
re tnének a jövő évtől — se-
gítséggel — üzlethelyiséghez' 
jutni , ahol markabol to t 
ny i tnának . Szegeden az 
Aranypók á ruház jobb el lá-
tásával t u d j á k az igényeket 
jobban kielégíteni. Telkes 
György, a Komplet t Ruháza -
ti Vállalat igazgatója ar ró l 
szólt, hogy Szegeden is szük-
ség van a HÓDIKÖT-te l kö-
zösen üzemeltetet t m á r k a -
boltra. 

Szabó Jánosné megyei t a -
nácselnök-helyet tes elemezte 
a kereskedelmi osztály eddi -
gi tevékenységét. Kopasz Jó-
zsefné, a KPVDSZ Csongrád 
megyei bizottsaga (átkáranak 
véleménye szer int mérsék -
lődne a munkaerőhiány , ha 
a gyermekgondozási segélyen 
levő szakképzett kereskedők 
30—40 százaléka a bölcsődé-
be-óvodába v ihe tné gyerme-
keit. Dr. Berecz Dénes elis-
merően szólt a kereskedelmi 
osztály munká já ró l . Jankó 
Imre, a FŰSZERT igazgató-
ja a banánna l kapcsola tban 
közölte, mióta Kecskeméten 
és Szegeden a banánér le lő 
felépült , e gyümölcs ' fo rga l -
ma két-háromszorosára nö-
vekszik. Molnár Imre (sze-
gedi járás) a kereskedelmi 
dolgozók nehéz m u n k á j á r a 
mondot t több példát . 

A kereskedelmi osztály ve -
zetője válaszolt a v i t ában el -
hangzot takra . Ezután a m e -
gye tanácselnöke mondot ta el 
vé leményét ; a mezőgazdasá-
gi bolthálózat fe j lesztésének 
e lmaradása valóban jogosan 
bírá l t tény, gyors vál tozta-
tás ra van szükség. Mind a 
kereskedelemben, mind a 
vendéglá tásban a kényelmes-
séget félretéve, naprakészen, 
a lehetőségeket jól k ihasz-
nálva lehet csak e redménye-
sen dolgozni. 

A megye bíróságainak m ű -
ködésével kapcsolatban dr. 
Kereszty Béla megyei f ő -
ügyész e lmondot ta : je lentő-
sen meggyorsult az ügyin té-
zés, s ez megfelel a jogalkal-
mazási és jogpolitikai i r ány-
elvekben fogla l taknak. Mar-
tonosi Andrásné (Vásárhely) 
a tanácsok és a bíróságok 
kapcsolatá t mél ta t ta , s hasz-
nosnak, jónak ítélte. Dr. Har-
tai Henrik a r ró l beszélt, hogy 
a tanácsok és a bíróságok 
tevékenységükben számos te -
rü le ten kapcsolódnak egy-
máshoz. Csongrád megyében 
a bíróságok jól e l l á t j ák fe l -
adata ika t . Javasolta , hogy a 
népi ülnökök m u n k a h e l y ü -
kön számol janak be tapasz-
talataikról . 

• 

A megyei tanács dr. Kul-
csár Sándort, a vb igazgatá-
si osztályának helyet tes . v e -
zetőjét júl ius l - tő l k inevezte 
a vb igazgatási osz tá lyának 
vezetőjévé. Dr. Kulcsár Sán -
dor a tanácsi m u n k á b a n sok-
i rányú tapaszta la tokat szer-
zett. Makón ha t évig igazga-
tási és négy évig pénzügyi 
osztályvezetőként dolgozott. 
A megyei tanács vb igazga-
tási osztályán 1974-től l á t j a 
el az osztályvezető-helyettesi 
fe ladatokat . 

Tanévzáró ünnepség 
a pártiskolán 

Tegnap délu tán t anévzáfó 
ünnepséget Vendeztek a me-
gyei pár tbizot tság újszegedi 
oktatási igazgatóságán. Az 
ünnepséget dr. Kanyó Fe-
renc, az oktatási igazgatóság 
tanszékvezetője nyi to t ta 
meg, m a j d „ú t rava lóul" Eti-
lemé dr. Szilágyi Júl ia mon-
dott búcsúztatót a hallgatók-
nak. Az ünnepségen részt 
vet t és szólt a hal lgatókhoz 
dr. Kcmcz János, a megyei 
pár tbizot tság t i tkára . 

Az ünnepség két előadója 
az é rvényben levó párthatá-

rozatok maradék ta l an végre , 
ha j t á sá ra hívta fel minde-
nekelőt t a hal lgatók f igyel , 
mét . 

A végzett hal lgatók nevét 
ben Asztalos Ferenc mon-
dott köszönetet az oktatás i 
igazgatóság vezetőinek, t a n á -
ra inak, okta tó inak e redmé-
nyes oktató-nevelő tevékeny-
ségükért . 

* 
A sikeres vizsgák, i l letve 

beszámolók után bizonyít-
ványt kapot t az egyéves 
párt iskola 40 és az öthóna-
pos páitiskola 44 hallgatója. 


